

جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا  
كلية الدراسات العليا  
قسم التربية

بحث تكميلي لنيل درجة الدبلوم فوق الجامعي بعنوان

**التربية الفنية ودورها في تنمية  
مهارات تلاميذ مرحلة الاساس**

إعداد الطالبة/

نسرين مختار محمد المرضي

إشراف الاستاذ/

يوسف مصطفى بلال

مارس ١٩٩٩م

## الخلاصة

### ١/ أهداف واغراض الدراسة :

هدفت هذه الدراسة اساسا الى التعرف على المهارات الفنية التى تتميزها دروس التربية الفنية فى مرحلة الاساس . و اراد الباحث التتويه الى ضرورة الاهتمام بطرق تدريسها وتوفير الوسائل والادوات التى تمكن التلاميذ من تنفيذ اعمال التربية الفنية .

### ٢/ فروض البحث :

- ١- هل تبنى دروس التربية الفنية المهارات المختلفة للاستفادة منها مستقبلا .
- ٢- هل يتناسب منهج التربية الفنية فى مرحلة الاساس مع كل عمر فى المرحلة.
- ٣- هل تهتم كليات التربية بتدريب معلمين على تدريس مادة التربية الفنية .
- ٤- هل تهيأ الظروف والامكنة التى تساعد التلاميذ على تنفيذ اعمال التربية الفنية .
- ٥- هل توضع الاختبارات لقياس تنمية المهارات المختلفة .

### اهم النتائج :

- ١- للتربية الفنية دورها واهميتها فى تنمية مهارات مختلفة للتلاميذ فى مرحلة الاساس يمكن الاستفادة منها مستقبلا .
- ٢- لم تهتم كليات التربية بتدريب معلمين على تدريس مادة التربية الفنية فى مرحلة الاساس .
- ٣- لا تتوفر بالمدارس الوسائل والادوات التى تمكن التلاميذ من تنفيذ الاعمال .

## ***ABSTRACT***

### **The objectives and Importance of the Study:**

This study is attempt to know and explain the Art skills which are developed by the lessons of Art education during the years of preliminary stage. The researcher wants to refer to the necessity of caring about the methods of teaching Art skills and providing all the means and tools which can help the students in doing their Art skill works.

### **Hypotheses:**

1. Can the Art skill lessons develop the different skills so as to benefit by in the future?
2. Does the methodology of Art education in preliminary stage suits All ages?
3. Do the faculties of education interested in the training of teachers in teaching Art education subject?
4. Do the schools provide available circumstances and suitable places for students so as to fulfil their activities?
5. Do teachers test the students to measure the developing of their different skills?

### **The most Important results:**

- Art skill lessons have their role and importance in developing different skills for students in the preliminary stage. These skills may be useful in the future.
- Faculties of education have no interest in training teachers to teach this subject.
- Schools are very poor and they haven't got the tools which may help students in doing or carrying their work.